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Tentokrát s měsíčním zpožděním díky ko-
ronavirové situaci byl v dubnu schválen 
rozpočet obce na letošní rok. Pokud jde 
o příjmy, počítáme s částkou 56 milionů 
Kč a výdaje jsou naplánovány ve výši téměř 
62 milionů Kč. Rozdíl mezi těmito dvěma 
částkami bez problémů pokryjeme ze zů-
statku bankovních účtů, na kterých jsme 
k 31. 12. 2019 měli více než 10 milionů Kč. 
Stejně jako spousta věcí je v této nelehké 
době jinak, i nad rozpočtem obce visí ně-
kolik otazníků. Především tedy na straně 
příjmů. Cca 26 milionů Kč tvoří daňové 
příjmy od státu.V současnosti však díky 
omezením, která jsou zavedena, dojde 
ke snížení daňových příjmů. Nikdo však 
zatím neumí odhadnout k jak vysokému. 
Z tohoto důvodu jsme nuceni některé plá-
nované akce odsunout na podzim a reali-
zovat je až v době, kdy budeme mít jistotu, 
že budeme mít dostatek finančních zdrojů. 
V průběhu března se nám podařilo dokon-
čit výstavbu nového pavilonu školy, který 
měl být 7. května slavnostně otevřen - tato 

akce je prozatím odložena na neurčito. 
Vzhledem k aktuální situaci jsme také nu-
ceni zrušit obecní slavnosti naplánované 
na 20. června.
Ze stavebních akcí, které se rozbíhají, bych 
rád zmínil rekonstrukci chodníku u obcho-
du Hruška a 1. etapu zahrady v Mateřské 
škole střed. V nejbližší době také zahájíme 
přestavbu domu nad hasičskou zbrojnicí 
v Kněhyních, kde mají vzniknout dva so-
ciální byty a dokončíme výměnu všech sví-
tidel v obci za svítidla typu LED. Na tuto 
výměnu jsme získali již podruhé dotaci ve 
výši 1,1 milionů Kč.
Ani v letošním roce nezapomínáme na 
opravy cest, na které je v rozpočtu vyčleně-
no 2,2 milionů Kč.
V letošním rozpočtu je také velká částka 
určena na přípravu projektů - především 
tedy projektové práce. Aktuálně pracuje-
me na vyřízení stavebních povolení např. 
pro tyto projekty: chodník na Novou, úpra-
vy křižovatky u hasičské zbrojnice střed, 
cyklostezka/chodník do Kněhyň, chodník 

do Bacova, prodloužení vodovodu v Kně-
hyních, prodloužení vodovodu a kanali-
zace Na Kopečky, opravu čerpací stanice 
kanalizace přes Bečvu u Janíčků.
Během května také dojde ke zprovoznění 
volně dostupného WIFI připojení k in-
ternetu v následujících lokalitách: náves, 
přírodní koupaliště, prostor před Sokolov-
nou.
Běžný život se pomalu vrací do zajetých 
kolejí a my Vám přejeme, aby to byl návrat 
co nejrychlejší, ale zároveň i bezpečný.

Váš starosta Radim Gálik

MILÍ PROSTŘEDNOBEČVANÉ, Vybíráme
z tohoto čísla
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Ve čtvrtek 16. dubna proběhlo 10. zasedá-
ní zastupitelstva obce Prostřední Bečva. 
Sešel se plný počet zastupitelů.
Probrané body:
•  Zastupitelé schválili rozpočet obce na rok 

2020. Vzhledem k aktuální situaci se dá ale 
předpokládat, že se rozpočet bude během 
roku upravovat (více informací v úvodníku 
starosty).

•  Fotbalový klub TJ Sokol Prostřední Bečva 
v zastoupení Zbyňka Jurajdy žádá o dofi-
nancování nákladů na svůj provoz, jelikož 
navrhovaná částka 350 tisíc Kč nepokryje 
předpokládané náklady, které jsou pro rok 
2020 vyčíslené na 559 tisíc Kč. Podle Zbyň-
ka Jurajdy je hřiště v dezolátním stavu a tri-
buna nestabilní. Proto fotbalový klub záro-
veň žádá o dalších 150 000 Kč, které musí 
jednorázově investovat do tribuny a opěr-
né zídky. Zástupci fotbalového klubu na 
dotazy zastupitelů odpověděli, že v součas-
nosti nevyužívají možnosti vícezdrojového 
financování a jsou zcela závislí na finanční 
pomoci obce. Návrh FK o převodu hřiště 
do majetku obce bude projednán na příš-
tím zasedání.  Zastupitelé schválili navýše-
ní částky o 50 tisíc Kč, na celkových 400 ti-
síc Kč s tím, že je klub použije na opravení 
tribun a zídky.

•  Zastupitelstvo obce schválilo rozpočet 
sociálního fondu na rok 2020 ve výši 
320 000Kč.

•  Dalším bodem, který se projednával, byl 
pořadník oprav cest. Některé požadavky 
byly podpořeny žádostmi s podpisy více 
občanů. Zastupitelé se shodli na následují-
cím pořadníku, dle kterého se bude postu-
povat až do vyčerpání určených financí.

 
1.  Búřov – od pomníčku po stávající 

opravený úsek 
2.  K Sobkovi – cesta byla poškozena při 

zimní údržbě
3. Ke Kubáňům, č.p. 180 – Bacov
4.  K č.p. 356 – Nová 
5.  U č.p. 668 – u Jurajdů – Kněhyně 
6.  K č. p. 731, Petr Žitník – Kněhyně, 

V Jamě
- lokálně: k č. p. 186 – Vančurovi, Kně-
hyně

•  Zastupitelé schválili veřejnoprávní smlou-
vu o působení městské policie Rožnov pod 
Radhoštěm na území obce. Ve smlouvě 
je zapracován veškerý kamerový systém 
a dále radar, který bude od léta v obci umís-

těn, kdy Městská policie bude stahovat 
data a posílat na Městský úřad Rožnov pod 
Radhoštěm k řešení přestupků.

•  Dalším bodem, který se projednával, bylo 
výběrové řízení na firmu na svoz a likvidaci 
odpadu. Naše obec se spojila s Vidčí, která 
taky hledá nového dodavatele. Zastupitelé 
odsouhlasili smlouvu o společném postu-
pu zadavatelů při zadání veřejné zakázky 
na svoz a likvidaci odpadů v obcích Pro-
střední Bečva a Vidče

•  Zastupitelstvo schválilo odměny starosto-
vi a místostarostce za rok 2019. Současně 
schválili odměny členům kulturní komise 
za stejné období. Komise pomáhá organi-
zovat kulturní akce, například obecní slav-
nosti a rozsvěcování vánočního stromku. 
Odměny jsou ve výši 300 Kč pro člena za 
zasedání a 600 Kč pro předsedu. 

•  Dalším bodem který se projednával, jsou 

investiční akce:
•  Pavilon školy je dokončen, slavnostní 

otevření 7. května se vzhledem k aktuální 
situaci bohužel konat nebude.

•  Sociální byty Kněhyně – výběrové řízení 
vyhrála firma Heryán za cenu 4,5 milionu 
Kč, což je o 25 % úspora.

•  Chodník k Hrušce – výběrové řízení vy-
hrála firma IDS Valašské Meziříčí za 830 
tisíc Kč, což je úspora o 35%. Realizovat 
se začne od konce dubna.

•  Zahrada u mateřské školy střed bude re-
alizovat firma Navláčil. Realizovat se za-
čne od konce dubna.

•  Cyklostezka – čeká se na výsledky obou 
žádostí o dotaci.

•  Veřejné osvětlení – výměna za LED 
osvětlení. Obec uspěla a dostane na tento 
projekt dotace. Dodavatelem bude firma 
Empesort.

ZASTUPITELSTVO OBCE

interiér nového pavilonu ZŠ
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OZNÁMENÍ OBCE

Rok 2019 nepřinesl v odpadovém hos-
podářství obce žádnou výraznou změnu. 
Příjmy i výdaje za likvidaci odpadů jsou 
téměř identické. V roce 2018 obec do-
plácela 510 553 Kč, v roce 2019 to bylo 
o 16 tis. méně, tedy 499 954 Kč.
V loňském roce byl základní poplatek za od-
pady 450 Kč. Občané mohli využít slevy za 
tříděný odpad: 10 Kč / 1 pytel až do výše 200 
Kč na jednoho obyvatele. Dále pak senioři 
nad 70 let uplatnili slevu 200 Kč. Celkové 
výdaje za likvidaci všech odpadů - směsné-
ho komunálního, tříděného, nebezpečného, 
objemného a náklady na pytle a štítky na od-
pad činily v roce 2019 1 487 407 Kč. Příjmy 
v odpadovém hospodářství má obec přede-
vším za výběr místního poplatku za odpad 
od občanů (750 621 Kč) a poplatky od pod-
nikatelů (7 438 Kč), za odevzdaný vytříděný 
odpad - od Ekokomu (183 696 Kč), za ode-
vzdaný kovový odpad (25 178 Kč) a zpětný 
odběr elektrospotřebičů (20 519 Kč).
V roce 2019 jsme vytřídili celkem 61,4 tun 
plastů, papíru, skla nebo nápojových kar-
tonu. Je to téměř o tři tuny více než v roce 

2020. Naopak o 11 tun klesl směsný odpad 
v popelnicích na 366 tun. V přepočtu na oby-
vatele to je 207 kg směsného komunálního 
odpadu na jednoho občana. Vysoké číslo je 
zkresleno skutečností, že obec Prostřední 
Bečva má hodně rekreačních nemovitostí 
(přes 400) a celkový odpad je přepočítáván 
pouze na trvale bydlící obyvatele.
V prosinci schválilo zastupitelstvo navýšení 
poplatku za odpad na 550 Kč, zároveň, ale 
přišlo s dalšími motivačními slevami. Ty do-
mácnosti, které produkují méně směsného 
komunálního odpadu mohou uplatnit slevu 
až 100 Kč na člena. Společně se slevou na 
tříděný odpad si mohou od základního po-
platku odečíst až 300 Kč. Naším cílem bylo 
snížit směsný komunální odpad a náklady 
na likvidaci. Výsledky z 1. čtvrtletí jsou vel-
mi povzbuzující, ve srovnání s předchozím 
rokem evidujeme pokles o 15 tun, za jejichž 
likvidaci bychom utratili přes 31 000 Kč. 
Pokud tento příznivý trend bude zachovaný, 
tak na konci roku můžeme ušetřit přes 120 
000 Kč.

-sr-

Odpadové hospodářství v roce 2019

•  Zahrada u Mateřské školy 2. etapa – 
žádost se nestihla podat, jelikož byla 
zkrácená lhůta. Projekt je vypracovan, 
bude se podávat příští rok.

•  Parkoviště u Mateřské školy Kněhyně 
– projekt je hotový, nyní se vyřizují sta-
noviska.

•  WIFI4EU – wifi do veřejných prostor 
– s realizací se začne v nejbližší době.

•  Cyklochodník Kněhyně – zjistilo se, 
že v některých částech je velmi pro-
blematické odvodnění. Bude se jednat 
s odborem životního prostředí a taky 
s Lesy ČR.

•  Zastupitelé schválili následující smlou-
vy o dotacích:
- Fotbalový klub Prostřední Bečva 400 
tisíc Kč.
- TJ Sokol Kněhyně 80 tisíc Kč.
- SDH Střed 80 tisíc Kč.

•  Zastupitelstvo schválilo poskytnutí fi-
nančního daru Ondřeji Bartoškovi ve 
výši 20 tisíc Kč.

•  Noví zaměstnanci obce - končící poklad-
ní Ing. Moniku Vrbkovou vystřídala Bc. 
Lenka Mikulenková. K účetní obce Silvii 
Křenkové byla přijata na zaučení Ing. 
Julie Legierská.

•  Od pondělí 20. 4. je po 3 týdnech obec-
ní úřad opět otevřen pro veřejnost.

•  Místostarostka informovala o probíha-
jící změně územního plánu. 12. 3. 2020 
proběhlo v Rožnově pod Radhoštěm 
na Městské úřadě společné jednání. 
Správa CHKO Beskydy dosud zaslala 
nejvyšší počet námitek. Většinu žádostí 
o změnu na plochu pro bydlení zamítla. 
Stále chybí stanovisko Zlínského kraje, 
jehož doručení očekáváme v nejbližších 
dnech. 

•  Místostarostka informovala o odpado-
vém hospodářství. Zavedením žlutých 
žetonů na popelnice se dosáhlo menšího 
množství vyvezeného smíšeného odpa-
du než v loňském roce za stejné období 
(více informací na straně 3).

•  Obecní slavnosti 2020 se ruší. Vzhledem 
k situaci způsobené koronavirem nebu-
dou velké akce v brzké době povoleny.

•  Zastupitelstvo ukládá místostarostce 
zajistit opravu výtluků v Bacově pod p. 
Chudějem a dále ji ukládá zajistit úklid 
kolem kontejnerů na odpad pro chataře. 
Dále jí bylo uloženo zajistit opravu cesty 
Bacov – Smoček.

Marika

Od 27. dubna jsou na obci k vyzvednutí kom-
postéry, které si zájemci rezervovali v pořadníku 
vedených na obci. Před vyzvednutím, prosím, 
kontaktujte místostarostku Alenu Srovnalovou 
(tel. 571 612 584, mistostarosta@prostrednibe-
cva.cz), abychom připravili protokol o předání. 
Kompostéry obec zapůjčuje zdarma, a vypůjčitel 
se zavazuje je po dobu 5 let udržovat v takovém 
technickém stavu, aby byla zachována jejich 
funkčnost. Po uplynutí této doby se stává kom-
postér majetkem vypůjčitele. 

-sr-

Kompostéry k vyzvednutí
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A) Kanalizační přípojka v délce nad 30 
m
•  příspěvek je určen pouze pro občany s tr-

valým bydlištěm na Prostřední Bečvě
•  1 m vybudované přípojky nad 30 m = 

400 Kč
•  max. výše příspěvku: 25 000 Kč, tzn. 

62,5 m (nad 30 metrů)
•  min. výše příspěvku: 2 000 Kč, tzn. 5 m 

(nad 30 metrů)
•  příspěvek se poskytuje až po vybudování 

přípojky (realizace 2020 a později)
•  uzavřená smlouva o odvádění odpadních 

vod
•  kontrola pracovníkem obce před zásy-

pem
•  vyplněná žádost (ke stažení na webu 

obce)

B) Tlaková kanalizační přípojka
•  příspěvek je určen pouze pro občany s tr-

valým bydlištěm na Prostřední Bečvě
•  1 m vybudované přípojky = 400 Kč
•  max. výše příspěvku: 25 000 Kč, tzn. 

62,5 m
•  příspěvek se poskytuje až po vybudování 

přípojky (realizace 2020 a později)
•  uzavřená smlouva o odvádění odpadních 

vod
•  kontrola pracovníkem obce před zásy-

pem
•  vyplněná žádost (ke stažení na webu 

obce)
 
Kontaktní osoba: Alena Srovnalová,
mistostarosta@prostrednibecva.cz,
603 226 170

Podmínky poskytnutí 
finančního příspěvku 
na vybudování
kanalizační přípojky

Svoz odpadů
v květnu 2020
Popelnice – netříděný odpad: pondělí 
4. 5. a 18. 5 .  Pokud popelnici nechcete 
svézt, označte ji žlutým žetonem (vydává 
Obecní úřad).
Plasty (žlutý): 11. 5.
Papír (modrý), sklo (zelený), nápojové 
kartony (bílý): 25. 5.

VÍCEÚČELOVÉ HŘIŠTĚ Prostřední Bečva

Na víceúčelovém hřišti můžete hrát
• Volejbal
• Nohejbal
• Badminton
• Florbal
• Malou kopanou
• Streetball
 
Provozní doba:
březen – červen, září - listopad
8.00 – 20.00 hod.
červenec – srpen
8.00 – 21.00 hod.
prosinec – únor* 
dle klimatických podmínek  
 
Pozor, hřiště bude otevřeno dle aktuální situace a nařízení vlády. Informace najde-
te v aktualitách na webu obce.
 
Na hřišti zachovejte prosím čistotu a pořádek. Vstupujte jen ve vhodné sportovní a čis-
té obuvi (bez špuntů). Za škody způsobené na hřišti odpovídá návštěvník a v případě 
jakékoliv závady toto prosím ihned nahlaste obecnímu úřadu. Do areálu nevstupujte 
v podnapilém stavu či pod vlivem jiné návykové látky. Platí zde přísný zákaz kouření, 
pití alkoholu či užívání návykových látek! Platí tady i zákaz vodění psů s výjimkou slu-
žebních a asistenčních. Nejezdí se tady na kole ani na in-line bruslích. Provozovatel 
nezajišťuje ve sportovním areálu zdravotní dozor.
 
Statutární zástupce: 
Ing. Radim Gálik, starosta. E-mail: obec@prostrednibecva.cz, telefon: 571 643 229,
www.prostrednibecva.cz

Marika

Rozhodnutí vlády
Vláda ČR a rada Zlínského kraje na svém společném zasedání rozhodly napravit dlou-
hodobou křivdu v pojmenování Bečev a rozhodly, že od 1.4.2020 se obce přejmenují tak 
jak to má být - podle jejich nejvyšších vrcholů. Současný stav je dále neúnosný a Prostřed-
ní Bečva se se svým nejvyšším vrcholem Čertův mlýn (1206 mnm) logicky stane Horní 
Bečvou, Dolní Bečva – nejvyšší vrchol Radhošť (1129 mnm) - bude Prostřední Bečvou 
a Horní Bečva – nejvyšší vrchol Vysoká (1024 mnm) – bude Dolní Bečvou.
Aby se obyvatelé vyhnuli velkému papírování a úřady administrativní zátěži při výměně 
dokladů, dojde k hromadnému přestěhování všech obyvatel do domů se stejným číslem 
popisným ve správně pojmenované obci. Z tohoto kroku jsou všichni oslovení obyvatelé 
Bečev nadšení, nejmenovaný obyvatel Prostřední Bečvy si pochvaloval, že už nemusí sta-
vět nové garážové stání, které u jeho nového domu už stojí. Nadšení jsou také obyvatelé 
poslední neelektrifikované samoty, z domu na konci světa se přestěhují do samotného 
středu „nové“ Horní Bečvy“ hned vedle fotbalového stadionu a dočkají se nejen elektřiny, 
ale i plynu, obecního vodovodu a kanalizace a konečně uslyší i místní rozhlas.
Zdroj: zápis ze společnéhé zasedání vlády ČR a rady ZK ze dne 31.12.2019.

Aprílový text Jiřího Pavlicy nás na facebooku velmi pobavil. S dovolením autora 
Vám ho zprostředkováváme. Najdete si kam byste se stěhovali na Dolní Bečvu?
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INTERNET

TELEVIZE

SPOLEHLIVÝ

MODERNÍ

Více informací:
tel. 571 999 121

roznov@sychrovnet.cz

Pobočka: Kramolišov 65
Rožnov pod Radhoštěm

LETÍME K VÁM
NA PROSTŘEDNÍ BEČVU

INZERCE



Po úspěšném vylodění spojeneckých vojsk 
v Normandii 6. června 1944 (den D), kdy 
zhruba 6500 spojeneckých plavidel vysa-
dilo na plážích Normandie dvě americké, 
dvě britské a jednu kanadskou divizi, se 
navzdory houževnaté obraně Němcům 
nepodařilo zatlačit útočníky do moře. Spo-
jencům  spolu s osvobozenou francouz-
skou armádou se tak podařilo vytvořit tzv. 
druhou frontu, která započala svou trium-
fální cestu západní Evropou. Zároveň v té 
době pokračoval vítězný postup Rudé ar-
mády na východě, které se podařilo vyhnat 
Němce skoro z celého území Sovětského 
svazu a postupovala přes Polsko, východ-
ní Evropu a Balkán směrem na Berlín. 30. 
dubna pronikli sovětští vojáci do centra 
Berlína, načež Adolf Hitler spáchal v pod-
zemním bunkru pod Říšským kancléřstvím 
sebevraždu. Zbývající obránci Berlína se 2. 
května vzdali Sovětům. 5. května zahájili 
Američané postup do Čech na osu Karlovy 
Vary – Plzeň – České Budějovice. Již po-
čátkem května vypuklo v českých zemích 
květnové povstání českého lidu, které se 
z Přerova rozšířilo do dalších měst i na ven-
kov.  5. května začalo pražské povstání, kte-
ré tři dny poté skončilo podpisem příměří 
a ústupem Wehrmachtu. Následující den 
vstoupily do Prahy v rámci Pražské operace 
sovětské jednotky.
Válka v Evropě skončila 8. května 1945, 
kdy vstoupila v platnost bezpodmínečná 
kapitulace německých ozbrojených sil. 
7. září 1945 se v Berlíně konala přehlídka 
všech armád, které se podílely na vítězném 
ukončení 2. světové války.

A jak to bylo u nás na Bečvách
Lidé se zájmem pozorovali roje bílých 
amerických letadel, které ve veliké výšce 
létávaly od jihu asi z Itálie směrem na sever, 
kde se pak ozývaly detonace. Byla bombar-
dována uhelná pánev se závody v Horním 
Slezsku, i naše Ostrava a Opava. Německé 
letectvo  již nebylo schopné odporu. V břez-
nu a dubnu 1945 pravidelně v 19 hodin vy-
razily 1 – 2 ruská letadla, která kroužila nad 
našimi horami.
Slyšitelné byly u nás válečné operace od 
Řešova na Odru a dále do Německa a jižní 
válečné operace od Hronu na Vídeň. Kon-
cem dubna již táhly přes obec německé jed-
notky směrem na západ.
Již v zimě byla česká mládež nasazována 

na kopání zákopů na obranu proti postu-
pující Rudé armádě. Zejména se nacházely 
v zatáčce u hostince Nová, odkud byl dobrý 
výhled na hlavní tah ze Slovenska. Hlavní 
silnice tenkrát vedla po tomto břehu řeky 
Bečvy. Tyto zákopy jsou patrné dodnes ve 
svahu pod domem paní Uhlářové. Na silni-
cích byly Němci stavěny z klád bariéry a zá-
tarasy, které se však vůbec neupotřebily. 

Všem bylo jasno, že konec německé vlády se 
blíží. S blížící se frontou lidi dělali v obcho-
dech poslední nákupy. V dubnových dnech 
1945 docházelo k ústupu německých vojsk, 
silnice byly přeplněny, všude vládl zmatek. 
Lidé na Prostřední Bečvě se spěšně stěho-
vali i s domácími zvířaty z domů u okresní 
silnice. Hledali bezpečný úkryt v údolí Kně-
hyně a Bacova. Němci ustupovali i korytem 
řeky Bečvy, kde se skrývali před střepinami.
Pod Buřovem zaujali postavení tři par-
tyzáni, střelci: Ruda Bujnoch z Brušper-
ku, bečvanský Jan Růčka a sovětský Peťa 
a ostřelovali Němce. Ruda Bujnoch, který 
působil ve zdejším kraji jako partyzán od 

září 1944, se přesunul blíž k silnici, střílel 
z úkrytu za hromadou dříví. Tam ho za-
sáhla nepřátelská kulka. Díky přestřelce 
se  stáhla zpět od školy v Bacově tři štáb-
ní ruská vojenská auta s obrazem Stalina 
a s vysílačkou. Padlý partyzán ležel několik 
dní u Jana Bíla čp. 58 a měl pak pohřeb na 
Hutisku, kde pronesl nad ním řeč partyzán 
učitel Pavelka. Pochován tam ale nebyl, 

neboť si ho příbuzní ihned odvezli do Bru-
šperka. Poslední německá skupina chtě-
la u Zavadilky vyhodit most, aby zdržela 
sovětské tanky. Z návrší od kněhyňského 
údolí vyrazili partyzáni. Němci se dali na 
ústup, most byl zachráněn.
V pátek 4. května 1945 v 9 hodin sovětské 
oddíly dorazily na Zavadilku. 4. květen je 
den osvobození naší obce. Lesy se zlehka 
zelenaly pučícími břízkami, na vrcholech 
hor se bělel čerstvý napadlý sníh. Mnozí 
obyvatelé se stěhovali s povozy od silnice. 
Z Horní Bečvy se ozývala palba, také par-
tyzáni na vrcholcích pomáhali dávkami 
z kulometů. Kolem 10 hodiny dopadly  prv-
ní granáty. Lidé se schovávali do sklepů. 
Bitevní čára, fronta, se sunula na západ na 
Dolní Bečvu od 11 do 13 hodin. Za ranního 
šera dne 5. 5. 1945 se objevili první osvobo-
ditelé i v Dolní Bečvě.
V té době už byl sváděn urputný boj o město 
Rožnov pod Radhoštěm. Němci měli za úkol 
zadržet postupující vojáky Rudé armády do 
doby, než armáda stačí ustoupit směrem na 
Valašské Meziříčí. Boje trvaly až do noci ze 
soboty na neděli, kdy poslední vojáci vyho-
dili most. V neděli ráno 6. května 1945 bylo 
už rožnovské náměstí plné ruských vojáků.

KRAJEM ŠLA VÁLKA  Konečně svoboda

Zákopy na Nové

Vojáci Rudé armády 
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Ihned s příchodem ruských vojsk se objevily 
na domech rusky psané nápisy, které takřka 
nikdo (až na učitele) neuměl číst. Text byl 
různý. Například: „Da здравствует Красная 
Αрмия“. Na rozcestí u Nové byly postaveny 
vojáky 1. běloruské fronty veliké obrazy. Prv-
ní byl portrét Stalina s nápisem: „Βеликий 
Сталин вас зoвёт к пoбеде“. A vedle obraz 
Hitlera, visícího za krk na provaze.
Až do osvobození Rožnova bylo u Zava-
dilky v činnosti těžké dělo tažené pásovým 
traktorem. Z Dolní Bečvy se též ozývaly 
ruské raketové minomety, katuše. Ještě 
v neděli bez ustání proudily na zablácené 
silnici oběma směry ruská vojenská ná-
kladní auta a tu a tam se ozývala střelba 
z automatů (samopalů).
Ruská armáda u nás ztratila jednoho dů-
stojníka a jednoho vojína, kteří byli pocho-
váni u Nové a u Drozdů čp. 4. Později byli 
exhumováni a odvezeni na vojenský hřbi-
tov ve Frýdku.

Naše ztráty.
Celkem bylo po-
škozeno během 
válečných opera-
cí 10 domů. Škola 
U mostu měla plný 
zásah granátem do 
střechy. Letecky tu 
byla v zimě svržena 
jedna bomba rus-
kým letounem na 
Adámkách. Byla 
mířena na kolonu 
vojenských aut u Za-
vadilky, nebo možná 
příčinou bylo špatné 
zatemnění.
Na katastru obce 
padlo v této válce 
sedm partyzánů. 
Pro odbojovou čin-
nost bylo vězněno 
26 osob. Popraveno 
nebo zemřelo v kon-
centračním táboře 
18 osob.
 
Válka skončila a če-
kaly nás těžké roky 
budování a začátků 
v nových poměrech.
Nikdy nezapome-
neme na ty, kteří 
přinesli oběti za naši 
svobodu.

Druhá světová válka silně zasáhla do osu-
dů všech lidí v celé naší zemi. Ještě letos, 
kdy slavíme 75. výročí od jejího konce, se 
v mnoha rodinách tradují vzpomínky na 
oněch těžkých šest let a na jejich důsledky. 
Jednu ze vzpomínek na konec války na Pro-
střední Bečvě bych si dovolila vyprávět i já, 
která jsem Bečvankou až od roku 2011, ale 
několik měsíců v roce jsem zde pobývala už 
od svého narození. Dávno před válkou jez-
dili moji prarodiče s mojí maminkou a strý-
cem na Bečvu na víkendy a na dovolenou. 
Bydleli u Hrušků na dolním konci vesnice. 
Později koupili pozemek a postavili dřevě-
nou chatu ve valašském stylu. Stojí dodnes 
a dodnes se u nás říká  „U Škutů“ (jméno 
mého dědy). Válka naši rodinu doslovně 
převálcovala. Děda Josef Škuta, jako jeden 
z velitelů ostravské odbojové skupiny Lvi-
ce, skončil v koncentračním táboře a jen 
zázrakem unikl smrti. Strýc byl totálně 

nasazen v Německu, babička Alma těžce 
onemocněla cukrovkou a moje maminka 
Věra byla po maturitě totálně nasazena ve 
Vítkovických železárnách. Potom co Ame-
ričané bombardovali Vítkovické železárny, 
rozhodly se babička a maminka, že v Ost-
ravě není bezpečno a vydaly se na Bečvu. 
Kousek jely vlakem, pak pěšky, autobusem, 
pěšky až došly na svou chatu. Jenže v té 
době už dorazila fronta. Ony byly dvě opuš-
těné ženy, tak se rozhodly odejít do kopců. 
Útočiště našly na kopci u lesa u paní Ro-
ziny (Rozálie) Bělunkové, v její „tlučence“, 
ve které měla vykopaný „krecht“ - sklep na 
zemáky. Říkalo se jí Slovenka a ta ochot-
ně schovala babičku a maminku, než se 
převalila fronta. Po tom, co se armáda 
přesunula na Dolní Bečvu, sešly obě dolů 
do chaty. Jaké bylo jejich překvapení, když 
zjistily, že vše je otevřené a v chatě se usídlil 
štáb ruské jednotky. Vojáci vše předem pro-
hledali, dokonce bajonety propíchli bed-
ny s knihami a oblečením. Ovšem, že pod 
schody do podkroví je vstup do sklepa, kam 
by se vešlo nejmíň deset Němců, toho si ne-
všimli. Chovali se velice slušně a s respek-
tem, vzali si sice pár věcí na památku, ale 
nic důležitého. Největší zděšení nastalo, 
když brzy ráno směrem na Rožnov začaly 
střílet „kaťuše“ pár desítek metrů od dom-
ku. Vypadalo to, že se vše zřítí, jak se trámy 
chvěly. Z doby, kdy se bojovalo o tento kou-
sek obce, máme dodnes v staré chatě sto-
py po střelách na stropě a na jedné stěně. 
I tehdejší sousedé  Hruškovi a Ondryášovi 
si užili střelby a pobytu armády. Obě rodi-
ny zůstaly doma a když se u nich na dvoře 
otáčel tank, podařilo se mu posunout trám 
na stodole. Tento posunutý trám vydržel 
nést střechu stodoly mnoho let, téměř do 
dnešních dnů. Mladým ruským vojákům 
se líbila naše mladá děvčata, nabízeli jim 
projížďku na tanku a jiná rozveselení, ale 
děvčata byla pod přísným dohledem rodi-
čů, takže vše dopadlo ve vší počestnosti. 
Tyto vzpomínky mám v paměti díky vyprá-
vění mé maminky a dědečka (babička těsně 
po válce zemřela) a staly se součástí histo-
rie místa, kde nyní žiji.
 

Zina Langrová
 

Zdroje: 
Kronika obce Prostřední Bečvy

Richard Sobotka – Čas činů, čas obětí
Historická literatura a vzpomínky občanů

hostinec Nová

Zavadilka

Zavadilka panorama
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INZERCE

BLAHOPŘÁNÍ

Dne 1. 5. 2020 osla-
ví své 70.narozeniny 
naše milá maminka, 
babička a prababička 
paní Marie Juroško-
vá. K tomutu životní-
mu jubileu jí přejeme 

hodně štěstí, stálé zdraví,
ať ji život pořád baví,
ať ji oči štěstím září,
ať má úsměv na své tváři,
vše, o čem její srdce sní,
ať se ji vždy vyplní.

Zároveň dne 2. 5. 
2020 oslaví své naro-
zeniny i její manžel, 
náš milý tatínek,dě-
deček a pradědeček 
pan Jan Juroška.
Také jemu přejeme 

hodně štěstí, lásky, spokojenosti,dobrou 
náladu a hlavně pevné zdraví.

To vše jim ze srdce přeje syn Jan s rodi-
nou a dcera Marie s rodinou.

SPOLEČENSKÁ
KRONIKA

NARODILI SE
KOKOŠKOVÁ ALENKA

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Lesní správa Rožnov p.R. nabízí k prodeji palivové dříví jehličnaté i listnaté v okolních lesích ve
správě státního podniku. Dříví lze pořídit formou takzvané samovýroby, kdy si zájemce ve vymezené části lesa 
vyrobí palivo vlastními prostředky nebo i nákupem hotových sortimentů na skládkách u odvozních cest. Pro
bližší informace o aktuální nabídce a cenových podmínkách v okolí vaší obce se prosím obraťte na uvedené
kontaktní osoby:

Samovýroba:
Revír Dolní Bečva – Ing. Miroslav Divín (724523787)
Revír Horní Bečva – Ing. Jiří Both (724523789)
Hotové sortimenty:

Ing. Ondřej Nohál (725673190)

NABÍDKA
PALIVOVÉHO DŘÍVÍ

Podlahy Maleňák

tel. 724 413 425

www.podlahymalenak.cz

Máte zájem o novou podlahu?
Napište nebo zavolejte nám a sjednejte si konzultační 

schůzku. Přijedeme k vám i se vzorky podlah.
Zaměříme, poradíme, vytvoříme cenovou nabídku na 

míru přesnou a konečnou.

Výhody:
1. nemusíte nikam jezdit a strachovat se co jste
zapomněli a řešit jestli jste to spočítali správně

2. už se nestane, že podlaha v obchodě vypadala pěkně, ale 
doma už to není ono (nesedí odstín s nábytkem, atd...)

3. úspora času a starostí
4. v případě realizace je konzultace zdarma
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Statistika obce
K 31.12.1999 měla naše obec celkem 
1.681 obyvatel, z toho 687 mužů, 696 žen 
a 298 dětí ve věku do 15 let. V průběhu 
roku se narodilo 21 dětí, zemřelo 19 ob-
čanů. Bylo uzavřeno 17 sňatků, z obce se 
odhlásilo celkem 27 a přihlásilo se celkem 
36 občanů.
 
Plynofikace obce
V průběhu roku 1999 byl schválen Gene-
rel, vyčleněna trasa a potřeba finančních 
prostředků. K samotné výstavbě dojde 
pravděpodobně v příštím roce. V závěru 
roku 1999 začínají zúčastněné obce jednat 
přes Českou banku s bankou švýcarskou 
ohledně poskytnutí úvěru, zadávají zpra-
cování projektu, který by měl být hotov 31. 
ledna 2000.
 
Internet
V průběhu roku 1999 zakoupil obecní úřad 
nový počítač + internet pro lepší informo-
vanost, navazování kontaktů, obec může 
využívat nabízených služeb. V souladu se 
zákonem č. 106/99 Sb., o podávání infor-
mací, který nabude platnost od 1.1.2000, 
zřizuje obecní úřad internetovou stránku.
 
Sbor dobrovolných hasičů
Členská základna měla k 31.12.1999 cel-
kem 129 členů, z toho 77 mužů, 28 žen 
a 24 mladých hasičů. V průběhu roku řady 
hasičů navždy opustili dva členové. Na po-
žádání obecního úřadu prováděli členové 
s technikou v letních měsících čištění kou-
paliště a tenisového kurtu u Zavadilky. Na 
žádost TJ Sokol Prostřední Bečva zavlažo-
vali hřiště.
 
Sbor dobrovolných hasičů Kněhyně
Členská základna má k 8.1.2000 celkem 
36 členů, z toho 11 žen. Na vlastní žádost 
se odhlásil jeden člen a dva členové zemře-
li. Dopravním prostředkem je ARO 4x4 
staré již 24 let, a proto vyžaduje velkou 
pozornost při údržbě. Údržba PPS 12, je-
jíž stáří je 22 let, vyžaduje také stále větší 
pozornost. Při jejich údržbě bylo odpraco-
váno 400 hodin.
 
Základní škola
Škola měla k 1.9.1998 celkem 93 žáků a to 
47 chlapců a 46 děvčat.
 

Mateřská škola
Do dvou tříd mateřské školy bylo pro školní 
rok 1998/99 zapsáno celkem 46 dětí, z toho 
dvě děti s odloženou školní docházkou.
 
Mateřská škola Kněhyně
Ve školním roce 1998/99 bylo zapsáno do 
mateřské školy celkem 15 dětí, z toho dvě 
děti ve věku do dvou let.
 
Tělovýchovná jednota Sokol
Jelikož se na nově vybudovaném travnatém 
hřišti ještě nedalo hrát, zahájily jarní část 
roku 1999 družstva dospělých a dorostu na 
hřišti ve Viganticích, žáci na Horní Bečvě. 
V sobotu 12. června 1999 pak došlo ke 
slavnostnímu oficiálnímu otevření travnaté 
plochy na Prostřední Bečvě. Dopoledne se-
hráli přátelské utkání starší žáci se soupeři 
z OstravyMichálkovic, odpoledne starší 
páni Prostřední Bečvy a Hutiska-Solance. 
Vyvrcholením slavnostní dne bylo atraktiv-
ní utkání našeho družstva mužů s pětiná-
sobným hokejovým mistrem HC Slovnaft 
Vsetín. Od tohoto dne se pak zbývající zá-
pasy jarního kola 1999 odehrály na našem 
hřišti.
 
Kostel
To, oč se po generace usilovalo, aby stál na 
Prostřední Bečvě také kostel, se splnilo až 
na přelomu tisíciletí. Sen mnoha obyvatel 
Prostřední Bečvy začíná být skutečností. 
23. května 1998, za účelem postavení no-
vého kostela, byla založena na Prostřední 
Bečvě Kostelní jednota sv. Zdislavy. V roce 
1999 začali členové kostelní jednoty vybí-
rat finanční prostředky na stavbu kostela. 
Vlastníci lesů darovali dřevo, které bylo po-
řezáno na trámy, fošny a desky. Architekto-
nickou studii na kostel zhotovil Ing. arch. 
Jan Kovář z Opavy, projektovou dokumen-
taci prováděl Ing. Oldřich Both z Valašské-
ho Meziříčí. 7. července 1999 odjeli někteří 
členové do Spolkové republiky Německo 
pro vybavení kostela. Dar německých věří-
cích činil asi 750 tisíc korun. 14. září 1999 
obec Prostřední Bečva prodala Kostelní 
jednotě sv. Zdislavy za symbolickou cenu 
jedné koruny pozemek na stavbu kostela.

Z obecní kroniky vybral Michal Hurta

ROK 1999 V NAŠÍ OBCIVZPOMÍNÁME
Dne 14. května 
2020 vzpomeneme 
1. smutné výro-
čí, kdy nás navždy 
opustil náš tatínek,
pan Karel Růčka.
 Dne 1. dubna jsme 
také vzpomněli 3. 
smutné výročí úmrtí 
maminky, paní Ma-
rie Růčkové.
S láskou vzpomínají 
a nikdy nezapome-
nou syn Karel s rodi-

nou a dcera Marie s rodinou.

Dne 3. května 2020 
si připomeneme 
13. výročí od úmrtí 
pana Ing. Rudolfa 
Ondryáše.
S láskou vzpomí-
nají děti s rodinami 

a ostatní příbuzní.

“Kdo v srdci žije,neumírá”.

Ty jsi nás miloval a pro nás jsi žil,
za vše Ti děkujeme, hodný jsi byl.
Šťastná léta s Tebou prožitá,
nezapomeneme do konce života.
Scházíš mi, scházíš nám.

Dne 4. května 2020 
vzpomínáme 2. vý-
ročí úmrtí, kdy nás 
navždy opustil pan 
Stanislav Kretek.
S úctou a láskou 
vzpomínají manžel-

ka Zdeňka, dcery Stanislava a Bronisla-
va s rodinami.

Vážení spoluobčané 
- jubilanti,
zatím se ještě nezměnilo nařízení vlády, 
takže vzhledem k situaci až do odvolání ne-
přijdeme popřát k Vašim narozeninám. Jak 
se situace změní, ihned tak učiníme.
Děkuji za pochopení. 

Alice Uhlářová, předsedkyně komise SPOZ
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ŠKOLA A ŠKOLKA V DOBĚ NOUZOVÉ
ŠKOLA V DOBĚ KORONAVIROVÉ

Krátké ohlédnutí na začátek března. Koro-
navir nám přerušil přípravy na slavnostní 
otevření hřiště a nového pavilonu školy. 
Nařízení Ministerstva zdravotnictví o zá-
kazu osobní přítomnosti žáků ve škole nás 
šokovalo. Žáci se zrovna vraceli z plavecké-
ho výcviku, když se dozvěděli, že následují-
cí den již do školy nesmí.
Jak nouzový stav změnil práci ředitele?
Zmatek a nejasné informace z ministerstva 
komplikují práci ředitele dodnes. Změna 
způsobu komunikace, založení facebooko-
vých stránek, nahrávky videí, to byly první 
kroky, které jsem podnikla. Zrušila jsem 
naplánované projektové dny a vzdělávací 
akce. Vyvstala otázka, jak dokončit rozjeté 
projekty? V březnu proběhla videokonfe-
rence s rodiči a také řízený rozhovor s Čes-
kou školní inspekcí, která se zjišťovala for-
my distanční výuky a zapojení žáků.  Díky 
vám, rodičům, jsem mohla konstatovat, že 
všichni žáci se dále vzdělávají, každý dle 
svých možností.  Kromě toho, že také dis-
tančně vzdělávám přírodovědu a vlastivě-
du, koordinuji práce a opravy v našich bu-
dovách a zajišťuji podporu zaměstnancům, 
rodičům i žákům.
Jsem moc ráda, že se nám v krátké době po-
dařilo s  distanční výukou vypořádat. Našli 
jsme optimální cestu a tou půjdeme dál.
Ukázalo se, že jsme skvělý tým, kde si 
všichni vzájemně pomáhají a spolupracu-

jí, což učíme i  naše žáky v ZŠ a děti v MŠ. 
Přestože jsme vesnická škola a školka, 
využíváme moderní metody distančního 
vzdělávání. Všechno zlé je k něčemu dobré. 
Doba koronavirová urychlila naše digitální 
vzdělávání.
Jak se změnila práce učitele?
Učitelé změnili metody své práce. Nyní 
tráví mnoho času u počítače a internetu, 
vyhledávají a ověřují online vzdělávací ap-
likace, píší rodičům i žákům maily. Přípra-
va a promýšlení učiva jim zabírá mnohem 
více času než obvykle. Svůj čas tráví dalším 
vzděláváním, nyní formou webinářů. Učí-
me se celý život. Díky videoschůzkám a vi-
deohovorům jsme žákům blíže. Videohodi-
ny umožňují žákům i učitelům vzájemnou 
komunikaci, která jim tolik chybí. Další 
změnou v práci učitele je několikahodinové 
víkendové opravování žákovských prací.
Jak se žije v době koronavirové žákům?
Mnozí si pochvalují, že nemusí ráno brzy 
vstávat. Některým domácí vzdělávání vy-
hovuje, jiné naopak nebaví. Mladší děti 
nosí do školy obrázky a výrobky, píší dopi-
sy, starší žáci zpracovávají témata formou 
lapbooků.  Většina žáků se už do školy těší 
hlavně na kamarády.
Pár slov na závěr.
Nyní jsme s rodiči mnohem bližší partneři 
ve vzdělávání, než tomu bylo dříve. Rodi-
čům děkujeme za zpětné vazby, které dá-
vají učitelům telefonicky nebo zprávami 
v mailech. Můj obdiv patří všem rodičům, 

jak zvládají nejen péči o rodinu, práci, ale 
i výuku. Vím, že vše skloubit není jedno-
duché, ale ještě nás pár týdnů domácího 
vzdělávání čeká, tak vytrvejte.  Společně 
vše zvládneme, co nenaučíte, doženeme ve 
škole. Všichni si přejeme, ať se vše vrátí do 
zajetých kolejí a to už bude snad brzy. 

Mgr. Pavlína Přikrylová, ředitelka 

I nás druháky překvapila 10.března zprá-
va o rychlém šíření koronaviru a uzavření 
všech škol. V tu chvíli si nikdo nepředsta-
voval, co to bude pro nás všechny zname-
nat. Školou se neslo: „Co se děje?“, „Hurá, 
nebude škola!“, Zítra nemusíme do školy, 
budeme doma!“ A tím to začalo. Ze dne 
ne den jsme se ocitli v izolaci. Zpočátku to 
bylo fajn, měli jsme spoustu času a nechá-
pali jsme, co bude dál. Volno bylo příjem-
né. Paní učitelce jsme podávali prostřed-
nictvím mailů, sms a dopisů zprávy typu: 
„Dělám si úkoly pravidelně a když je venku 
hezky, tak se učím venku na zahradě. Naro-
dili se nám králíčci, tak mám radost.“ „Já 
se mám dobře. Ovečkám se zrovna narodi-
ly čtyři jehňátka, Je hezké je pozorovat, jak 
si spolu krásně hrají a skáčou přes potůček. 
Také králíkům se narodila malá miminka. 
Jsou ještě schované v peřince z máminy 
srsti.“ „ Dobrý den, posíláme pozdrav a tě-
šíme se na úkoly.“ „Koukám se na nový 
pořad UčíTelka. Moc mě baví, je super. Jez-
dím na kole.“

10 ZPRAVODAJ obce Prostřední Bečva



Den po dni utíkal, zábavu vystřídala výuka 
na dálku, máma s tátou převzali roli paní 
učitelky a my jsme pomalu začali zjišťo-
vat, že nám chybí kamarádi, škola i paní 
učitelka a její způsob výuky, na který jsme 
byli zvyklí. I když využíváme různé výukové 
programy, které nás zábavnou formou učí 
a opakujeme si, u některých z nás se začaly 
objevovat první problémy. Ve třídě v kolek-
tivu spolužáků dopoledne uběhlo až příliš 
rychle. Diktát byl napsaný bez chyby, slovní 
úloha se vypočítala raz dva a zbyl i čas na 
soutěžení. Ale doma? To se vleče! Samot-
nému se mi do učení nechce. Proč bych se 
měl učit, když se venku probouzí jaro, svítí 
sluníčko a chci jít ven? Proč si nemůžu hrát 
se svými kamarády? Rodiče píší a volají 
o pomoc : „ Zvládáme plnit úkoly, ale někdy 
je to boj a chce to pevné nervy.“ „Doma je to 
mnohem horší než ve škole, ale kluk se sna-
ží. Už se těší do školy.“ „To, že učíme děti 
doma je pro mě opravdu trest a překvape-
ní, jak jsem s nervama na tenkém provázku. 
Snažím se samozřejmě chválit, dělat kratší 
časové úseky tak, aby nás to oba bavilo.“
Milá mámo a táto, za vše, co pro nás děláte, 
vám patří obrovské díky.
I když rodiče dělají, co můžou, škola mi 
opravdu začala chybět. A slova, která se 
nesla 10.března po vyhlášení volna chod-
bou školy, se začala v mé hlavičce měnit. 
Píšeme paní učitelce: „Kdy už půjdeme 
do školy?“„ Už se těším, až zase půjdu do 
školy a uvidíme se.“ „Stýská se mi po škole. 
Každý den chodím kolem školy. Je mi smut-
no. Nemůžu tam, škola je zavřená. Všiml 

jsem si nové výzdoby.“ Díky videohovorům 
se mohu vidět a slyšet se svými kamarády, 
s paní učitelkou a paní ředitelkou, ale škola 
je škola.
Závěrem slova jednoho rodiče: Učivo je 
jednoduché, není toho moc a s chozením 
do práce to zvládáme bez problémů. I tak se 
ale myslím všichni těšíme, až ta naše zlatíč-
ka půjdou zase do školy.
Děkuji všem rodičům za trpělivost a prá-
ci ve výkonu učitele, všem svým žákům za 
snahu a píli při plnění zadaných úkolů a už 
se také těším, až zase půjdu do školy a uvi-
díme se.

 Mgr. Zdeňka Kypetová, uč. 2.tř.

DÁLKOVÁ ŠKOLNÍ VÝUKA 

POHLEDEM RODIČŮ

Distanční výuka přinesla novou výzvu pro 
školu i pro nás rodiče. Můžeme si tak vy-
zkoušet i jinou formu spolupráce.
Jsem ráda, že se děti můžou nepřerušeně 
dál učit a překonat tento „nouzový stav“.
Učitelé nám zadávají úkoly zhruba na 
3 dny. Dostáváme k nim i vysvětlující emai-
ly, jak zadané učivo dětem vysvětlit.
Docela rychle se nám  podařilo zavést ryt-
mus dne, kdy děti věděly v kterou dobu se 
musí učit, a pak mají volno.
Přes prvotní problémy, kdy nám nějaké 
soubory s učivem nešly otevřít, protože 
máme jiné nastavené programy v počíta-
či se objevil ještě jeden. Skloubit práci na 

jednom počítači při home-office a zároveň, 
kdy má na něm probíhat i výuka. Vše se 
vyřešilo a děti mohly pokračovat i v digitál-
ním učivu.
Ze začátku mi chybělo, že děti nemají vizu-
ální kontakt s učitelkou. Přála jsem si, aby 
učitelé byli v domácí výuce více „přítomní“.
Teď již škola má i výuku přes videohovory. 
Mým dětem se tato výuka líbí, protože do 
této doby se ještě neměli možnost s ní se-
známit.
Naši škole věřím a těším se, až naskočíme 
do pravidelných školních dní a „běžného“ 
životního rytmu.
 

Alena Kociánová 

...

Vše se najednou otočilo naruby. Zaběhlý 
cyklus byl ze dne na den tatam. Děti jsou 
doma v po, út, st, čt... Sami si neví rady, co 
s tolika volným časem, nikam nesmí ani za 
kamarády ani do kroužků a k tomu se musí 
začít učit z domy, když sami neví jak.
A my rodičové. Někteří jsme zůstali doma 
s dětmi, jiní si to nemohli dovolit a musí 
chodit dál do práce. Po práci nakoupit, 
uvařit, uklidit, naučit se s dětmi. Zvládáme 
min.5 zaměstnání na jednou. Jsou z nás 
kuchaři, nákupčí, uklízeči, učitelé, koučo-
vé týmu, psychologové... Ale vše jde zvlád-
nout. Nejdřív musí celá rodina pochopit, že 
následující měsíce bude potřeba společně 
vybudovat nový systém, určit si priority 
a dát všemu jasné mantinely, jakmile se 
toto doma zajede, tak je o poznání lépe.
Učení na dálku má výhody i nevýhody. Ně-
kdo potřebuje učivo vysvětlit několikrát, 
jinému stačí si ho jen přečíst v učebnici 
a pochopí ho. My rodičové víme, jak své-
mu dítěti vysvětlit nejlépe látku aby ji po-
chopilo. Vždyť´ své dítko známe nejlépe. 
V tom vidím jistou výhodu. Ale beze sporu 
si po této zkušenosti budeme vážit učitelů 
ještě o mnoho mnoho více. Protože nám dá 
hodně úsilí vysvětlit učivo jednomu dítěti, 
natož pak celé třídě.
Je třeba si uvědomit, že naše děti jsou naše 
budoucnost a musíme se snažit jim dát co 
nejvíce dokážeme. 
Všem nám chybí kontakt s okolím, s rodi-
nou, s kamarády. Panuje strach o své blízké 
a nervozita, ale všichni doufáme, že toto 
těžké období už brzy skončí a bude zase 
dobře.

Martina Barabášová
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MATEŘSKÁ ŠKOLA KNĚHYNĚ

Od 18. března je mateřská škola v Kně-
hyních až do odvolání uzavřena z důvodu 
koronavirové pandemie. Ze dne na den 
zůstaly děti doma a mateřská škola ztichla. 
Abychom alespoň nějakým způsobem byly 
s dětmi  v kontaktu, založily jsme na Face-
booku skupinku pro rodiče a děti naší MŠ. 
Dětem nabízíme pracovní listy a náměty 
k tvořivým činnostem. Ty je potom doma 
vypracovávají a následně nám na naši FB 
skupinu vkládají fotografie, kde vidíme vý-
sledky jejich snažení. 
V mateřské škole se však stále pracuje. 
Probíhají úklidové práce, čištění kober-
ců a mytí oken, uklízíme sklady pomůcek 
a nářadí. Nábytek, vybavení a všechny 
hračky byly vydezinfikovány.
Vše děláme tak, aby po znovuotevření 
mateřské školy byly prostory naprosto hy-
gienicky nezávadné a připravené opět při-
jmout děti, které si nyní užívají nečekaného 
volna. Kromě úklidových prací se věnuje-
me samostudiu a také vzdělávání prostřed-
nictvím webinářů.
Rodičům a dětem, kteří se zapojují do čin-
ností FB skupiny děkujeme za aktivní pří-
stup a zpětnou vazbu. Všem Vám přejeme 
hodně zdraví. 

 Irena Janečková

MATEŘSKÁ ŠKOLA STŘED

Mateřská škola střed je od středy 18. břez-
na uzavřena dětem, ale to neznamená, že 
se v ní nic neděje. Dalo by se říci, že je to 
právě naopak. Budova mateřské školy se 
všemi kabinety a kancelářemi se po celou 

dobu uklízí, vše se čistí, 
dezinfikuje a zkrášluje jar-
ní výzdobou. V půlce dub-
na se započaly práce na 
uskutečnění části projek-
tu nové přírodní zahrady 
u mateřské školy.
Aktuální situace nás, uči-
telky v třídě Pirátů, kde 
je 19 předškolních dětí, 
dovedla k zamyšlení, jak 
se s dětmi spojit na dálku 
a pomoci jim upevňovat 
znalosti a schopnosti, které 
budou potřebovat pro ná-
stup do první třídy. Velkou výhodu jsme měly 
v již zajeté facebookové skupině pro rodiče, 
kterou máme od začátku školního roku. Přes 
ni jsme tak zůstaly s rodiči v kontaktu, ale 
chtěly jsme od toho ještě trochu více. 
Tak jsme poprvé vyzkoušely živé vysílání na 
Facebooku. To nám umožnilo k dětem pro-
mluvit, ale jedinou zpětnou vazbou nám 
byly komentáře rodičů. Vyzkoušely jsme 
tedy aplikaci Meet Google, kde se můžeme 
všichni najednou vidět a slyšet.
V posledních čtyřech týdnech jsme se tak 
s dětmi spojily už sedmkrát a viděly jsme 
se průběžně téměř s celou třídou. Při živém 
vysílání si s dětmi především povídáme 
a umožňujeme jim tak vidět se s kamarády 
a zjistit, jak se mají. Také s nimi průběžně 
procvičujeme různé oblasti - dělíme slova 
na slabiky, procvičujeme tvary, barvy, zpí-
váme si, učíme se nové básničky a dokonce 
i cvičíme. Jak takové živé vysílání vypadá 
můžete vidět na úvodní fotce. Je to skoro, 
jako bychom byly s dětmi ve třídě.
Rodičům také pravidelně posíláme různé 
pracovní listy, náměty na aktivity a dobro-

volné úkoly. O tom, jak je děti plní máme 
přehled díky facebookové skupině, do které 
nám rodiče posílají fotky dětí a jejich výtvo-
rů a domácích aktivit.
Děti nám také do krabice před mateřskou 
školou donesly vlastní obrázky a výrobky, 
které jsme si vystavily ve třídě, aby nám po 
nich nebylo takové smutno. Na oplátku si 
děti mohly vzít domů dáreček od nás.
Chtěly bychom moc poděkovat všem rodi-
čům, že nám umožňují tento kontakt s dět-
mi a plní s nimi dobrovolné úkoly. Děti si 
s rodiči doma společně vyrobily různorodé 
jarní kytičky, vyzkoušely si zajímavý expe-
riment nebo udělaly v přírodě pelíšek pro 
(velikonočního) zajíčka.
Děkujeme také paní ředitelce, která nás 
v našem úsilí online vzdělávání velmi pod-
poruje. Víme, že nově nabyté zkušenosti 
budeme moci využít i v budoucnu.
Těšíme se, až se dveře mateřské školy opět 
otevřou a až se se všemi dětmi budeme 
moci ve zdraví vidět naživo.

Lenka Hollainová

Zápis dětí do MŠ
Ředitelka mateřské školy, jejíž činnost vyko-
nává Základní škola a Mateřská škola, Pro-
střední Bečva, okres Vsetín, po dohodě se 
zřizovatelem, stanoví následující upřesnění 
zápisu k předškolnímu vzdělávání pro školní 
rok 2020/2021.
Vzhledem k mimořádným vládním opat-
řením k ochraně obyvatelstva v souvis-
losti s koronavirem a onemocněním 
COVID-19, a v souladu s „Opatřením k zá-
pisům do MŠ pro školní rok 2020/2021“ vy-
daným MŠMT, se bude letos zápis dětí do 
mateřské školy konat bez přítomnosti dětí 
a jejich zákonných zástupců od 4. května 
do 15. května 2020.
 

Zákonní zástupci mohou podat žádost 
o přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání
+ prohlášení, že je dítě řádně očkováno
+ kopii očkovacího průkazu,
+ podepsané informace prostřednictvím:
- datové schránky – ID: ej9jdd
-  e-mailem s elektronickým podpisem 

na: zakladniskola@prostrednibecva.cz 
(nelze jen poslat prostý e-mail)

- zasláním poštou
- vhozením do schránky u Základní školy.
V krajním případě donesou přihlášku dítěte 
do MŠ osobně v určené dny: 
– v Mateřské škole Prostř. Bečva – střed 
v pondělí 4. května od 10.00 do 14.00 hod.
– v Mateřské škole Prostř. Bečva v Kněhy-
ních v úterý 5. května od 10.00 do 12.00 hod.
 

Doložení řádného očkování dítěte
Podmínkou přijetí dítěte do MŠ je splnění 
povinnosti podrobit se stanoveným pravi-
delným očkováním, nebo mít doklad, že je 
dítě proti nákaze imunní nebo se nemůže 
očkování podrobit pro trvalou kontraindika-
ci. Tato povinnost se netýká dítěte, které plní 
povinné předškolní vzdělávání.
V současné době nenavštěvujte osobně prak-
tického lékaře! Pro doložení této povinnosti 
zákonný zástupce prohlásí, že je dítě řádně 
očkované a doloží kopii očkovacího průkazu.
Žádost a ostatní dokumenty jsou zveřejněny 
na internetových stránkách školy:
www.zsmsbecva.webnode.cz nebo je možno 
vyzvednout si je osobně v mateřské škole.

Jana Janíčková, vedoucí uč.
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Z ČINNOSTI SPOLKŮ

S příchodem chladného podzimního 
počasí jsme začali trénovat v hale na 
Dolní Bečvě. Tréninky probíhaly 2x týd-
ně a zároveň jsme kluky přihlásili i na 
několik halových turnajů.

První turnaj byl pro ročníky 2013. Jeli-
kož v tomto ročníku máme pouze 3 hráče 
(Daniel Schmidt, Štěpán Kuba, Matyáš 
Friedrich), spojili jsme síly s kluky z Dol-
ní Bečvy a vytvořili družstvo Prostřední/
Dolní Bečva, které předvedlo úžasný vý-
kon a porazili jsme týmy jako jsou Rožnov 
(6:3), Hranice(8:3), Valašská Bystřice 
(8:1), Valašská Polanka (5:1). Jediný tým, 
který nás dokázal porazit, byl Frenštát pod 
Radhoštěm.
Následoval turnaj mladších přípravek, 
který se klukům moc nevydařil. Pro větši-
nu našich hráčů to byl první turnaj v jiném 
prostředí, než na jaké byli dosud zvyklí. 

I přesto všechno si to kluci užili a posbírali 
nové zkušenosti.
V prosinci jsme uspořádali posezení pro 
rodiče a děti jako poděkování za uplynu-
lou sezónu. Přišel nás navštívit i Mikuláš 

se svou družinou. Rozdávaly se dárečky, 
ale také kázání z knihy fotbalových hří-
chů. Poté měli kluci fotbalové prázdniny 
až do ledna 2020, kdy jsme se opět začali 
scházet 2x týdně na tréninku v hale.
V lednu sehrála starší přípravka přátelské 
utkání s týmem Horní Bečvy a po skvělém 
výkonu zvítězila 5:3 .
Poté následoval další halový turnaj mlad-
ších přípravek. Tentokrát se našim klu-
kům velice dařilo a obsadili pěkné, ale 
ne příliš populární 4.místo. Porazili jsme 
týmy Vidče (2:0), Dolní Bečva (3.1), remi-
zovali s týmem Hrachovce (1:1), prohráli 
s Rožnovem (1:4) a následně také s celko-

vým vítězem Valašským Meziříčím (0:1). 
Jen krůček nám chyběl k medaili.
Ještě než nám sezóna skončila kvůli vlád-
ním opatřením, stihly si obě přípravky 
odehrát jedno přátelské utkání. Mladší 

přípravka odehrála výborný zápas proti 
Viganticím a vyhrála 10:1. Starší příprav-
ka poté hrála opět s Horní Bečvou. Byl to 
velmi vyrovnaný zápas, který skončil 5:5.
Na jaro byl připravený nábor nových 
hráčů. Jak do mladší a starší přípravky, 
tak nově jsme chtěli otevřít i fotbalovou 
školičku pro ty nejmenší fotbalisty a fot-
balistky. Naplánovaných máme také 
spoustu dalších aktivit, a doufáme, že vše 
bude možné ještě v letošním roce usku-
tečnit. Momentálně je vše přerušeno, ale 
aby kluci nezaháleli, sdílíme rodičům tipy 
na tréninky v domácím prostředí pro-
střednictvím sociálních sítí. Snažíme se 
děti motivovat i v tomto nelehkém obdo-
bí a moc se těšíme, až budeme moct zase 
všichni vyběhnout na hřiště.

Za FK Prostřední Bečva mládež
Ondřej Kuba

Dne 7. března předal starosta obce Ing. Ra-
dim Gálik nový dopravní automobil MAN 
4x4 dobrovolným hasičům v Kněhyních. 
Poděkoval jim za jejich dlouhodobou vý-
bornou práci a také za to, že se na ně může 
kdykoliv spolehnout, jak v případě mimo-
řádných událostí, tak při různé pomoci 
v naší obci.
Následně P. Mgr. Petr Dujka požehnal naší 
zásahové technice, ať nás vždy v bezpečí 
a ve zdraví doveze zpět k našim rodinám. 
Děkujeme občanům a ostatním sborům 
za hojnou účast. Vozidlo je plně vybave-
no na pomoc občanům a je připraveno na 

základně k prvnímu 
výjezdu.
Dále chceme infor-
movat, že naše jed-
notka je vybavena 
k odchytu bodavého 
hmyzu a plazů.
V případě pomoci 
nás neváhejte kon-
taktovat. Jsme tu pro 
Vás.

Petr Křenek 
velitel jednotky

tel. 728 155 936

OHLÉDNUTÍ ZA ZIMNÍ PŘÍPRAVOU NAŠICH FOTBALOVÝCH PŘÍPRAVEK

SLAVNOSTNÍ PŘEDÁNÍ NOVÉHO AUTOMOBILU MAN

13květen 2020  



Mše svaté v kostele
svaté Zdislavy - květen 2020

Neděle 3. 5. 10,30 h. – 4. neděle velikonoční.
Varhaník – Eva Pařenicová 404,725
Za zemřelé Vladimíra a Vladimíru Bernátkovy, poděkování 
za dar zdraví a ochranu Panny Marie pro rodinu Babíčkovu 
a Bernátkovu.
 
Středa 6 .5. 17,30 h. – památka sv. Jana Sarkandra, mu-
čedníka.
Varhaník – Eva Pařenicová 838-11, 401
K 2.výročí úmrtí Stanislava Kretka, rodiče z obou stran a duše 
v očistci.
 
Neděle 10. 5. 10,30 h. – 5. neděle velikonoční.
Den matek a den modliteb za duchovní povolání.
Varhaník – Eva Pařenicová 843
Za zemřelého Miroslava Fiuráška, rodiče z obou stran, živou 
a zemřelou rodinu z obou stran.

Středa 13. 5. 17,30 h. – památka - Panny Marie Fatimské.
Varhaník – Eva Pařenicová 801, 712, 890
Poděkování firmy Yomax - Boží Prozřetelnosti, za vedení, 
ochranu a požehnání do dalších let pro všechny zákazníky, 
zaměstnance a jejich živé rodiny.
 
Neděle 17. 5. 10,30 h. –  6. neděle velikonoční.
Den modliteb za pronásledované křesťany.
Varhaník – Eva Pařenicová 481
Za zemřelé rodiče Michutovy, Křenkovy, Hyvnarovy, živou 
a zemřelou rodinu a duše v očistci.
 
Středa 20. 5. 17,30 h. – čtvrteční slavnost Nanebevstoupe-
ní Páně.
Varhaník – Eva Pařenicová 415, 802
Za rodiče Křenkovy, syna Květoslava, rodiče Valovy, 2 syny 
Jana a Rudolfa a duše v očistci.
 
Pátek 22. 5. – adorační den v kostele sv.Zdislavy.
 
Neděle 24. 5. 10,30 h. – 7. neděle velikonoční.
Varhaník – Eva Pařenicová 406,722, 807
Za děti, které měly mít 1.svaté přijímání, prosba o požehnání 
a ochranu pro ně i jejich živé rodiny.
 
Středa 27. 5. 17,30 h. - památka – sv. Augustin z Canterbu-
ry, biskupa.
Varhaník –  Eva Pařenicová 840, 727, 806
Za zemřelou Anežku Dětskou, manžela, živou rodinu a duše 
v očistci.
 
Neděle 31.5. 10,30h. – slavnost Seslání Ducha Svatého.
Varhaník – Eva Pařenicová 421, 422, 407
Za poděkování, pomoc a ochranu Panny Marie rodiny Bilové.

Každé úterý, pátek a sobotu od 17,00h. 
možnost příjmout Pána Ježíše individuálně 
v kostele sv. Zdislavy.

Protože se pořád něco mění  - SLEDUJTE ZMĚNY OHLED-
NĚ POČTU ÚČASTNÍKŮ NA MŠI SVATÉ V MÉDIÍCH, SI-
TUACE SE MĚNÍ KAŽDÝM DNEM.

Stále platí, že mše svaté jsou do odvolání neveřejné, lze je však 
sledovat – on line na https://www.hvfree.net/kamery/pro-
stredni-becva-kostel/ nebo na http://www.svatazdislava.cz/ 

Jsme rádi, že v tomto období, tuto možnost využíváte, nedělní 
mše svaté mívají až 300 připojení. Velké díky proto patří jed-
nomu z farníků, který nechal tuto kameru na své náklady na-
instalovat.
Účastnit se mše svaté, ale stále mohou příslušníci rodiny, 
za kterou je mše svatá obětována.
Prosíme rodinu, která by tuto možnost nevyužila, aby dala 
včas vědět (třeba telefonicky 604 373 460), na daný termín by 
se mohl použít jiný úmysl.
 
Informace k Prvnímu svatému přijímání: původní termín 
24. 5. byl zrušen, o náhradním termínu Vás budeme infor-
movat.

Dne 31. 5., mělo proběhnout žehnání varhan, tento termín se 
bude muset také odložit na později.
 
Drazí farníci, není nic, o čem by Bůh nevěděl, když nemáme 
teď možnost se pravidelně potkávat, můžeme se nahmatat 
v modlitbách.
 
Jako věřící nezapomínejme na skutky křesťanského milosr-
denství, na nemocné a ohrožené pamatujme modlitbou a ne-
zapomínejme ani na účinnou pomoc těm, kdo ji potřebují.
 
I doma můžeme využívat víru a její zbraně, jako je četba Bible, 
která může člověka posílit v boji proti negativním náladám.

„Pokud naplníme své domy evangeliem, přečteme si některé 
pasáže, můžeme skutečně vzdát chválu Pánu a pocítit, že jsme 
ještě více součástí křesťanského shromáždění, jakkoli se fyzicky 
nemůžeme účastnit liturgických slavností.“
 
Nová situace pokládá důraz také na roli rodičů jako „prvních 
katechetů“ ve svých domovech, krize se může stát příležitostí 
k upevnění vztahů k bližním a vnímání sebe sama jako součásti 
lidstva stále globalizovanějšího, jak v nutnosti snášet zlo, tak 
v odolávání nesnázím spojenými silami v rodině a okolí a hle-
dání co nejlepších zdrojů.

Bůh Vám žehnej v dobrých úmyslech. 
Václav Holčák
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GABRIELA CVERNOVÁ 
„Davídek se velmi rád směje a to mi dává sílu 
o něj pečovat“, říká Gabriela Cvernová, kte-
rá se stará o svého těžce postiženého syna.
Gabriela Cvernová je maminkou Davídka 
Lukse (26 let), a jistě ji všichni alespoň ze zpra-
vodaje obce znáte. 11. prosince byla oceněna 
Zlínským krajem za péči právě o svého syna, 
který je hendikepovaný a odkázaný na pomoc 
druhých. Rozhovor měl být původně vydán už 
v únorovém čísle. Bohužel díky chřipkovému 
období a zhoršení stavu Davídka vám jej při-
nášíme až v tomto čísle, přesto věříme, že pro 
vás bude inspirací a zajímavým čtení i teď.

V prvé  řadě gratuluji  za ocenění. Kdo vás na 
cenu nominoval a jak jste se o nominaci dozvě-
děla?
Na cenu mně nominovala paní místostarostka 
paní Mgr. Alena Srovnalová, která nominaci 
s příběhem zaslala na Krajský úřad ve Zlíně. 
Tímto bych také chtěla zmínit paní Alici Uh-
lářovou, která pro nás s Davídkem zajistila fi-
nanční pomoc od OÚ v naší obci. Od této doby 
projevili spoluobčané zájem o náš osud  a pro-
jevili velkou empatii.

Jak probíhalo předání cen ve Zlíně? 
Předávání ceny pečujících osob pro rok 2019 
se konalo v Uherském Brodě v Muzeu Jana 
Amose Komenského (velmi hezké místo pro 
tuto příležitost) a bylo pro mně velkým a do-
jemným zážitkem, který jsem si mohla užít 
spolu s paní místostarostkou a paní Uhlářo-
vou. Můj velký obdiv také patřil dalším oceně-
ným osobám, které si ocenění plným právem 
zasloužili vzhledem k osudu  jejich svěřenců.

Jakým hendikepem Davídek trpí?
Davídek vzhledem ke špatně vedenému před-
časnému porodu trpí od narození DMO - dět-

ská mozková obrna, spastická tetraparéza, 
epilepsie, a od roku 2011 je trvale odkázán na 
DUPV - domácí umělou plicní ventilaci, bez 
které se už do konce svého života neobejde.

Jaký je jeho stav právě teď?
Davídkův zdravotní stav se začátkem ledna to-
hoto roku výrazně zhoršil, nastaly potíže s ven-
tilací a trvale zavedenou tracheostomií. Bylo 
nutné změnit typ kanyly za podstatně dražší 
a v současné době zatím neznám úhradu zdra-
votní pojišťovny + doplatek. Také v současné 
zhoršené situaci je velmi těžké tuto speciální 
kanylu zajistit, a mně jako maminku to stojí 
velké úsilí.

Péče o syna je jistě náročná a vyčerpávající. Co 
je ale na péči o něj to nejlepší? Co vám dodává 
sílu?
Ano, péče o Davídka je velmi náročná v pod-
statě nepřetržitá 24 hodin denně. Davídek 
je velmi pozitivní človíček, velmi rád se smě-
je a to mi dodává sílu o něj s láskou  pečovat. 
Má radost z každé návštěvy a raduje se z toho 
když mu telefonuje, nebo přijede jeho sestra 
Žanetka.

Jak probíhá váš běžný den?
Náš běžný den probíhá většinou podobně, 
brzy ráno vstáváme, Davidek inhaluje (inhala-
ce podávám dle potřeby nejčastěji 4 krát den-
ně). Poté snídá, dostává každodenní léky a pak 
odpočívá. Během dne podáváme tekutiny, dále 
je nutná celodenní péče o tracheostomickou 
kanylu a věci s tím spojené, pečujeme o cel-
kovou hygienu. Davidek vyžaduje komplexní 
ošetřovatelskou péči. Kolem 12 hodiny podá-
vám Davídkovi oběd. K jeho životu neodmys-
litelně patří poslech hudby. Nedávno jsem mu 
zakoupila CD přehrávač z finančního daru 
spoluobčanů P. B. Večer Davídek večeří a náš 
běžný den probíhá tak nějak ve stejném reži-
mu. Před spaním Davídkovi čtu pohádky, nebo 
je poslouchá z CD a Youtube .
Když ještě neměl tracheostomickou kany-
lu, tak si dokázal prozpěvovat lalalala, zvládl 
také několik slov díky tomu, že byl v před-
školním věku integrován do mateřské školky 
mezi zdravé děti v Hutisku-Solanci. Školka 
měla velmi smysluplný přínos pro jeho řečový 
a mentální rozvoj. 

Jak aktuální situace (k 18. březnu) ovlivňuje 
váš život? Máte nějaká omezení v rámci celore-
publikové karantény ohledně péče o Davídka?
Tento stav který je pro nás velmi omezující, 
musíme se držet výhradně v domácím pro-
středí, být izolováni od okolí, nepříjímat vů-
bec žádné návštěvy. Také zcela minimalizovat 
nákupy. Musíme dodržovat zvýšené nároky 
na hygienu, dezinfekci. Tímto vážným stavem 

nemohu využívat odlehčovací služby Mobilní-
ho hospice. Nákaza Covid-19 by měla pro Da-
vídka vzhledem k jeho onemocnění a DUPV 
fatální dopad. 

Loni  v  rámci  obecních  slavností  se uskutečnil 
také  charitativní  prodej  nejlepších  pálenek, 
jehož výtěžek šel právě vám na péči o Davídka. 
Jaká je finanční situace okolo péče o Davídka, 
co všechno si musíte platit a proplácí vám něco 
pojišťovna?
Převelice bych chtěla poděkovat našim zastu-
pitelům pod vedením pana starosty  Ing. Radi-
ma Gálika k jejich  impulsu k tomuto nápadu 
uskutečnit charitativní prodej nejlepších pále-
nek. Také velké díky patří všem, kteří svou pá-
lenku věnovali na tento prodej a rovněž všem 
kteří pálenku zakoupili. Velmi si této pomoci 
vážíme a finanční pomoc využíváme výhrad-
ně na odlehčovací služby Mobilního hospice 
z Nového Jičína. 
Péče o Davidka je náročná také finančně, po-
jišťovna proplácí z části zdravotní materiál, 
který je nastaven na určitý počet, zbylý po-
třebný materiál, masti, doplatky léků, nutriční 
výživu musíme doplácet sami. Je to řada pro-
priet potřebných k péči o dýchací cesty. Dále 
některé přístroje, poněvadž když máme jeden 
kyslíkový koncentrátor nemáme již nárok na 
další tzv. přenosný atd.

Můžou vám občané přispět na péči o Davídka? 
Jsme velice vděčni za jakoukoli finanční po-
moc, kterou využívám na odlehčovací služby, 
které jsou nezbytné pro můj jakýsi odpočinek, 
jelikož péče o Davidka je opravdu náročná 
24 hodinová srovnatelná s péčí JIP, ARO. Dary 
využívám také na zakoupení spotřebního ma-
teriálu pro péči o TSK. Velice si vážíme empa-
tie a pomoci spoluobčanů. Přispět nám mů-
žete osobně nebo přes vedení obce Prostřední 
Bečva.

Přeji ještě mnoho krásných chvil s Davídkem 
a děkuji za rozhovor.

Lenka Hollainová

Při této příležitosti bych chtěla moc poděkovat 
manželům Macurovým z Prostřední Bečvy 
a jejích firmě DOUBLE ENERGY s.r.o. za vel-
korysou finanční pomoc v prosinci 2019. 
Zmínila bych slečny Terezu Konečnou a Nelu 
Porubovou z Římsko katolické farnosti v Hu-
tisku-Solanci za jejich krásný projekt, prodej 
vánočních perníčků vlastnoručně vyrobených 
s dětmi této farnosti. Finanční výtěžek z tohoto 
projektu věnovaly Davídkovi, za který převeli-
ce děkujeme.

Gabriela Cvernová.
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Vážení spoluobčané, v současné nelehké době, kdy společně bojujeme 
proti epidemii koronaviru (Covid-19) nesmíme zapomínat na odpo-
vědné nakládání s domovními odpady. Chovejme se proto zodpověd-
ně nejen sami k sobě a svému okolí, ale také ke všem lidem, kteří pro 

nás zajišťují nakládání s odpady. Bez jejich práce a nasazení by na-
kládání s odpady nemohlo dále bezpečně a efektivně fungovat a naše 
obec by nezůstala čistá a bez odpadků. Děkujeme Vám!  

Ekokom

Vážení spoluobčané, jarní měsíce jsou tradičně obdobím spojeným 
se vznikem bioodpadu ze zahrad, sadů a lesních porostů. Prioritně 
Vás žádáme, abyste tyto materiály uskladňovali v kompostérech 
nebo v kontejnerech na bioodpad, které se nachází v Kněhyních, 
Bacově a u fotbalového hřiště ve středu obce. Pokud nemáte mož-
nost využití skládek určených za tímto účelem, apelujeme na Vás 
v rámci prevence, abyste každé pálení neprodleně ohlašovali. To je 
možné provést na internetových stránkách paleni.izscr.cz nebo na 
telefonním čísle 950 670 222.
Doufáme, že se tím spoluobčané vyhnou možným problémům 
a hasiči zbytečným výjezdům.

S pozdravem preventista
SDH Prostřední Bečva střed

ZODPOVĚDNÝ PŘÍSTUP K ODPADŮM

HASIČI INFORMUJÍ: Z OBLASTI PREVENCE
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